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از جامعه چه خبر؟

ارسال لایحه ایمنی به مجلس
مدیرعامل ســازمان آتش نشــانی تهران گفته اســت 
کــه لایحه ایمنی کشــور را بــه مجلس فرســتادیم و 
امیدواریم نمایندگان مجلس تدبیر و مصوب کنند تا 
تکلیف تمام گروه ها و اقشار مشخص شود. قدرت الله 
محمدی در ادامه گفت: »خودروهای درجه یک دنیا 
بــا امنیت کافی، همچنان خاموش کننــده دارند و با 
یک خاموش کننده می شــود مال و جان یک شخص 
را نجــات داد. عزیزان خودروســاز اکنــون به این فکر 
افتاده اند که به طور مثال اگر در آزادراه اصفهان_شیراز 
یک حادثه  آتش ســوزی بــرای خودرو اتفــاق بیفتد، 
چه کســی باید برود و اطفاء کنــد؟ مگر بین جاده ها 
آتش نشانی داریم؟ همکاران راهور این مسئله را بسیار 
حس کردند. از کدام شــهر باید کیلومترها به ســمت 

محل حادثه بروند تا در زمان کوتاه برسند؟« 

 دلایل پذیرش نکردن 
بیمه بیماران دیالیز

مدیرعامل انجمن کلیوی ایران درباره اختلال پیش آمده 
در درمــان بیمــاران دیالیــزی، به علــت  عدم پذیــرش 
بیمه شــدگان تامین اجتماعی توســط برخــی مراکز، 
توضیحاتی داد. اعظم پناهی مهر عیسی لو، مدیرعامل 
و عضو هیئت مدیره انجمن کلیوی ایران درباره اختلال 
پیش آمــده در درمان بیماران دیالیــزی گفت: »مدتی 
پیش پس از اینکــه تامین اجتماعــی از پس پرداخت 
هزینه های دیالیز برنیامد، مراکز دیالیزی تحت فشار قرار 
گرفتند. بیماران دیالیزی برای انجام دیالیز با هزینه ای 
نزدیک به دو میلیون تومان روبه رو هستند که قبلًا بیمه 
آن را پرداخت می کرد. در این مدت که بعضی مراکز این 
بیمه را پذیــرش نمی کردند، بیماران به انجمن مراجعه 
می کردند که ما باید چه کار کنیم؟ برای همین مجبور به 
جابه جایی در برخی مراکز که همچنان پذیرش بیماران 
را ادامه می دادند، شدند. درحال حاضر مراکز تحت نظر 
انجمن، در حال پذیرش بیماران دیالیزی با بیمه تامین 

اجتماعی هستند، اما از دیگر مراکز اطلاع ندارم.« 

 جزئیات جدید 
اتوبوس دانش آموزان کرمانی 
ســخنگوی قوه قضائیــه با اشــاره بــه اینکــه مدیرکل 
آموزش وپرورش اســتان کرمــان احضار شــده، گفته 
اســت کــه آموزش وپــرورش در حادثــه دانش آمــوزان 
کرمانی بی تقصیر نیســت. اصغر جهانگیر در این باره 
گفت: »حسب گزارشــی که پلیس ارائه کرده، اتوبوس 
موصــوف یکــی از چرخ های عقــب اش از ابتــدا فاقد 
سیســتم ایمنی ترمز بوده و تحقیقــات اولیه حاکی از 
این است که پروتکل ها و آئین نامه های مربوطه از ناحیه 
آموزش وپرورش هم به صورت کامل رعایت نشده است 
و پرونده قضائی در این باره تشکیل و در حال رسیدگی 
است.« او ادامه داد: »در حال حاضر راننده و مدیرعامل 
شرکت حمل ونقل، از روز بعد از حادثه تاکنون با صدور 
قرار تأمین مناسب در بازداشت به سر می برند و مدیرکل 
راه و شهرسازی استان، مدیرکل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای استان، مدیرکل آموزش وپرورش استان و رئیس 
آموزش وپرورش ناحیه ۲ کرمان جهت ادای توضیحات 
احضار شــدند.« در تاریخ ۱۸ بهمن ماه گذشــته، یک 
دســتگاه اتوبوس ولوو که حامل دانش آموزان مدرســه 
فرزانگان کرمان بود باتوجه به نقص فنی ای که پیدا کرد، 
واژگون شــد؛ در اثر این واژگونی شش نفر از سرنشینان 

آن فوت کردند و ۳۵ نفر مصدوم شدند.

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

توقفاجرایپیوستاجتماعیپروژهها
جامعه شناسان حوزه اقتصادی و توسعه از حذف نگاه اجتماعی در بررسی طرح ها و برنامه های کشور انتقاد کردند

چهاردهــم  دور  انتخابــات  در  کــه  درصــدی   ۵0 آن 
ریاســت جمهوری شــرکت نکردند، حقایق قابل تأملی از 
میزان سرمایه اجتماعی کشــور را روشن کردند؛ حقایقی 
که نشــان دهنده فراموشــی حوزه مســئولیت اجتماعی 
و ارزیابــی تاثیــر اجتماعــی از ســوی دولــت و حکمرانی 
اســت. مسئولیت اجتماعی در ســطح جامعه، شرکت ها، 
ســازمان ها، دولت و نظام کلی، داســتان تکرار طرح ها و 
پروژه های شکست خورده را روایت می کند؛ داستانی که به 
گفته جامعه شناسان حوزه اقتصاد و اجتماع، تنها در قالب 
یک پیوست اجباری در جلسات مطرح می شود و درنهایت 
هم کاری از پیش نمی رود. انتقاد اصلی بر پیوســت بودن 
مسائل اجتماعی به پروژه هاســت. آنها یکصدا می گویند 
کــه دولت و حکمرانی برای خروج از وضعیت فعلی نیاز به 
کمک دارد و باید گفتمان مســئولیت اجتماعی در جامعه 
را جــدی بگیرد، صحبت از وفاق می شــود، امــا نه وفاقی 
که به حفظ ســرمایه های اجتماعی کمک کند؛ نه آن ۵0 

درصدی که اخیراً مشارکت سیاسی نداشتند. 
تیرماه ســال 99 بود کــه معــاون اول رئیس جمهوری 
وقــت، آیین نامه اجرایی پیوســت اجتماعــی را در برنامه 
پنج ساله ششــم توســعه ابلاغ کرد. این آیین نامه تصویب 
شــد تا به تهیه و تدوین پیوست های اجتماعی در طراحی 
تمام برنامه های کلان توسعه ای، ملی و بومی برای کنترل 
آثار محیطی آنها و پیشگیری از ناهنجاری ها و آسیب های 
اجتماعــی بپردازد. براســاس همین آیین نامــه هم، تمام 
کارفرمایان دولتی طرح های مشــمول این مصوبه، مکلف 
شــدند با انتخاب مشــاور ذی صلاح، مطالعات اجتماعی 
ناظــر بــر تاثیر اجــرای برنامه هــای مشــمول را بر محیط 
اجتماعــی اطراف آنها انجام دهند. پس از آن بود که برای 
هر طــرح و پروژه ای در تمام بخش ها ســخن از پیوســت 
اجتماعی بود؛ پیوستی که حالا از سوی کارشناسان حوزه 
اجتماعی مورد نقد است. چراکه در اولویت ها قرار نگرفته 
و همیــن که نام پیوســت روی آن قرار گرفتــه آن را از اجرا 

بازداشته اســت؛ ماجرایی که موضوع بحث همایش ملی 
تجارب مسئولیت اجتماعی در ایران بود که از سوی جهاد 
دانشــگاهی با حضور جامعه شناســان توســعه و شهری و 
کارآفرینان برگزار شد. در این همایش، نسبت بین ارزیابی 
تاثیرات اجتماعی و مسئولیت اجتماعی بررسی شد. نکته 
مهم صحبت های حسین ایمانی جاجرمی، جامعه شناس 
بود کــه از توقف الــزام پیوســت اجتماعــی در پروژه ها و 
برنامه ها خبر داد و گفت که دلیل آن هم مشخص نیست. 

توقف اجرای پیوست اجتماعی برنامه ها �
حســین ایمانی جاجرمی، جامعه شــناس، یکی دیگر 
از ســخنران های این همایش بــود. او صحبت هایش را با 
متوقف شــدن اجرای پیوســت اجتماعی شــروع کرد. به 
گفته او، موضوع الزام پیوســت اجتماعی در قانون برنامه 
ششــم و آیین نامه دولت در شورای اجتماعی وزارت کشور 
آمده اما روند اجرای آن متوقف شــده اســت: »این اتفاق 
در حالی رخ داده که طرح هایی برای دوستان در سازمان 
برنامه و بودجه تهیه شــده بود، حتی شــخصاً در جلســه 
شــورای اجتماعی در دولت قبل شــرکت کــردم و به نظر 
می رســید که همه چیز به خوبی تمام شــده، اما مشخص 
نیست چه اتفاقی افتاد که اجرا نشد و قانون معطل ماند، 
چراکه بخشــی از فرآینــد مربوط به اجرای نظام پیوســت 
اجتماعی کشــور در برنامه ششــم توســعه آمده، حتی در 
ارتباط با متوقف شدن آن با علی ربیعی، دستیار اجتماعی 
رئیس جمهــوری هم صحبت کردیم اما نتیجه ای نداشــته 
اســت.« او معتقد اســت که این برخوردها شــبیه هزاران 
طرح و برنامه های بازســازی و نوســازی محلات است که 
درنهایت هیچ نتیجه ای ندارد: »یاد طرحی که برای محله 
عودلاجان تهــران قبل و بعد از انقلاب افتــادم، برای این 
محله ۱0 تا ۱۵ طرح بازســازی و نوســازی نوشته شد، اما 
همه در حد طرح باقی ماند. مســئله این است که فضای 
شــهری بازیگرانی خارج از دولت و شهرداری دارد، یعنی 
خرده بورژواهــا، بی خانمان ها یا حکمرانی کاســب کارانه 
و... کــه از دهه 70 بر مدیریت شــهری حاکــم بود.« این 
جامعه شناس شهری، تاکید کرد که طرح های کارشناسی 
و الزامات قانونی بی اهمیت شــمرده می شود؛ حرف های 
خوبی در جلسات زده می شود اما همه در حد طرح باقی 

می ماننــد و اراده ای برای تحقق آنها وجود ندارد: »باتوجه 
به اهمیت ارزیابی تاثیرات اجتماعی یا مســئله مسئولیت 
اجتماعی شرکت، تا زمانی که اراده ای وجود نداشته باشد، 
به مرحله اجرا هم نمی رســد و تنهــا در حد گفتمان باقی 

می ماند.«

معاونان به زور در جلسات شرکت می کنند �
او این پرســش را مطرح کرد که چــرا بحث های مربوط 
به شــرح خدمات پیوســت اجتماعی و مســائل مربوط به 
مســئولیت اجتماعی شــرکتی در کشــور، ضعیف است؟ 
در عین حــال این توضیــح را هم داد که »یکــی از دلایل 
ایــن اتفــاق، مدل حکمرانی اســت، اگر مــدل حکمرانی 
شراکتی نباشد، یعنی مبتنی بر گفت وگو و مشارکت مردم 
و ذی نفعان نباشد و مردم جایی در تصمیم گیری ها نداشته 
باشــند، بحث ها هم در حــد گفت وگوهای دانشــگاهی، 
کارشناسی و روشــنفکری باقی می ماند. اگر مردم حقوق 
نداشته باشند و ضمانت اجرای موثری برای درخواست ها 
و اعتراضات شان وجود نداشته باشد، هیچ اتفاق و تغییری 
رخ نخواهد داد.« او به تصویب قانون انتشــار و دسترسی 
آزاد بــه اطلاعات به عنــوان یک حق شــهروندی نام برد، 
بــا این توضیح که این مســئله اصلًا تحقق نیافته اســت: 
»دســتگاه ها چه امکاناتی برای دسترســی مــردم به این 
اطلاعات کرده اند؟ ما اگر اطلاعاتی از وزارت کشــاورزی، 
وزارت کشــور، شــهرداری و... می خواهیم آیــا می توانیم 
به آنها دسترســی داشــته باشیم؟ روشــن است که چنین 
اتفاقی نیفتاده اســت.« این جامعه شناس به روند شرکت 
مدیــران و معاونان در جلســات و بی توجهــی به طرح ها و 
برنامه ها انتقاد کرد: »در شــهرداری تهران کارهای خوبی 
انجام شــده بود، من در برخی از جلسات شرکت داشتم، 
اما تجربه نشــان داده کــه بخش زیادی از این جلســات، 
تشــریفات اداری اســت، مثــلًا زمانی که آقــای قالیباف 
شــهردار بود، به دلیل کاریزمایی که داشت، معاونانش در 
جلســات حاضر می شدند، حتی اگر شــده هم به صورت 
صوری، به موضوع جلســات توجه می کردند اما مشخص 
بود کــه به اجبار شــرکت کرده انــد و اصلًا برایشــان مهم 
نبود این گزارش ها چه می گویــد و در آخر هم به مدیریت 

پیامدهای این گزارش ها عمل نمی کردند.«

خبرنگار گروه جامعه
زهرا جعفرزاده

حسین 
ایمانی جاجرمی، 

 جامعه شناس:
طرح های 

کارشناسی و 
الزامات قانونی 

بی اهمیت شمرده 
می شود؛ حرف های 
خوبی در جلسات 

زده می شود اما 
همه در حد طرح 

باقی می مانند و 
اراده ای برای تحقق 

آنها وجود ندارد
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